

## **Referat fra Bestyrelsesmøde torsdag den 24. november 2022 kl. 19.00 i Digelaget Vejlbj Fed**

Deltagere: Steffen Bornhøft, Sverre Nielsen, Erik Holk Poulsen, Niels Krag Printz og Pernille Bech

Inviteret: Bent Hjort, Bestyrelsesformand, GVF deltog under punkt 2 og 3, og Digerepræsengtant, Flemming Larsen, deltog under hele mødet

Afbud: Mogens Rottboell, Poul Erik Kristensen og Knud Golbbækdal

### **DAGSORDEN**

1. Valg af referent og valg af ordstyrer.
2. Hvad kan vi bruge af DMI.s ”Brugermøde om stormflod” afholdt live og virtuelt i okt. 2022.
3. Giver planerne om havneudvidelsen grund til bekymring, hvad skal vi gøre, indsigelse!?
4. Fremlæggelse og godkendelse af referat fra sidste bestyrelsesmøde 3/2 2022 (NKP)
5. Status for opdatering/fornyelse af vores beredskabsplan og varslingsprocedure. (Sverre og Niels)
6. Vores kommunikation fra Digelaget til vort interesseområde/medlemmerne. Tiltag og forløb. (NKP,EHP)
7. Hjemmesidens status og funktion—stadig nede??
8. Klimagruppen under GVF.
9. Birkevej/Elmevej kloakudløb, skal det afklares yderligere.
10. Boreprøverne fra Diget, anledning til reparation/forbedring nu? kommentar fra Torsten Piontkowitz.
11. Møde om passage/stabilitet af strand og kystbeskyttelsen ved Rønnevej. (Rønnevej, Line, Cowi, EHP)
12. Spin off af 11: Møde i stand med Kommunen om planerne for kysten indad? Hvor langt er vi? Herunder også L.P. Bechsvejs henvendelse af 7/11 2022. (Vedhæftet—læs den!)
13. Nye Bestyrelsesemner. Er der kendskab til interesserede?
14. Evt.

#### **1) Valg af referent og valg af ordstyrer.**

- Ordstyrer: Sverre Nielsen
- Referent: Niels Krag Printz

#### **2) Hvad kan vi bruge af DMI.s ”Brugermøde om stormflod” afholdt live og virtuelt i okt. 2022.**

Generelt har DMI været gode til at forudsige forventet vandstand i Århus bugten, mens der andre steder har været udfordringer med forudsigeligheden. Specielt ved smalle passager og farvande, fjorde.

Mulighed for tilmelding af sms-varsling hos DMI.

### **3) Giver planerne om havneudvidelsen grund til bekymring, hvad skal vi gøre, indsigelse!?**

Spør 4 er mest kritisk for Vejlbj Risskov Feds kyststrækning. Forslaget er en forlængede af de eksisterede moler med 29 Hektar. Dette må forventes at ville påvirke vores kyststrækning radikalt.

Det besluttes at GVF, fællesrådet og Digelaget i fællesskab fremsender en indsigelse til kommunen. Bent Hjort sender forslag som digelaget kommenterer på og tilslutter sig.

### **4) Fremlæggelse og godkendelse af referat fra sidste bestyrelsesmøde 3/2 2022 (NKP)**

Referatet blev godkendt uden kommentar.

### **5) Status for opdatering/fornyelse af vores beredskabsplan og varslingsprocedure. (Sverre og Niels)**

Planen er opdateret, men kontakt-lister mangler at blive opdateret, samt en vurdering af om placeringssteder for udlægning af depoter ved stormflodsvarsel på kritisk niveau skal ændres. Sverre og Niels sikrer endelig opdatering af planen.

### **6) Vores kommunikation fra Digelaget til vort interesseområde/medlemmerne. Tiltag og forløb. (NKP,EHP)**

Kommunikation til vejformænd med 1 sides opdatering blev besluttet at forsætte, er blevet godt modtaget.

Klumme til kommende GVF-blad. Niels og Erik udarbejder forslag og rundsender til bestyrelsen.

Billedarkiv. I forbindelse med næste dige-vandring/tilsyn udpeges relevante motiver / temaer. Niels sørger for at få taget billeder til arkiv, som kan bruges som illustration f.eks. til klumme.

### **7) Hjemmesidens status og funktion—stadig nede??**

Det er en uacceptabel situation at vores hjemmeside har været nede så længe. Det er vigtigt at dette strakt bliver bagt i orden.

Sverre sørger for at få sikret at domæne bliver aktiveret.

Steffen undersøger mulighederne for alternativ løsning / leverandør for vores hjemmeside.

### **8) Klimagruppen under GVF.**

Digelaget deltager ikke indtil videre, men vil løbende overveje evt. deltagelse.

## **9) Birkevej/Elmevej kloakudløb, skal det afklares yderligere.**

Det har ikke været muligt at finde ud af hvor udløbet kommer fra. Ligeledes har det ikke været muligt at undersøge røret med en kikkert, da der ikke kan komme en kikkert igennem røret.

Det overvejes hvordan vi kan komme videre med denne sag, om man evt. blot skal forsøge at støbe udløbet til.

## **10) Boreprøverne fra Diget, anledning til reparation/forbedring nu? Kommentar fra Torsten Piontkowitz.**

Vores dige har en tilstrækkelig tidssvarende standard. På kort sigt er det vigtigt at sikre vedligeholdelse af nuværende dige. Det er vigtigt, at der løbende laves et grundigt eftersyn af diget, så overflader ikke er beskadiget, og at bevoksning som græs eller hjelme skånes og der undgås belastning f.eks. fra både, bænke ol., der ligger foran diget, og der kan skabe erosion. Tilsvarende gælder, at det skal undgås at lave selvstændige adgange til stranden over diget.

Vi mangler en egentlig styrke vurdering af diget i forhold til partikel vurdering. Steffen undersøger mulighederne for at få en sådan analyse iværksat hvis muligt på det materiale der ligger hos entreprenøren..

Der er behov for en langsigtet plan der også tager højde for potentielle scenarier med markant øget vandstand. Der kan således være behov for at styrke diget på længere sigt, men der er ikke brug for at haste med denne opgave, da diget som sagt er tidssvarende i forhold til nuværende vandstand og 100-årshændelse vurdering. Set i det perspektiv henvises bl.a. til Proces for tredje planperiode (2022-2027) 3 / Kystdirektoratet / Introduktion til oversvømmelsesdirektivet for nye risikoområder / juni 2019 Plantrin

- 1: Risikovurdering og udpegning (Artikel 4 & 5) National screening af risikoen for oversvømmelse fra hav og vandløb ud fra tidligere og potentielle hændelser. Områder med størst risiko udpeges som risikoområder. Ansvarlig: Kystdirektoratet. Frist: December 2023 Plantrin
- 2: Kortlægning (Artikel 6) Nærmere kortlægning af risikoen i de udpegede områder. Arbejdet inkluderer modellering af oversvømmelser og skader. Ansvarlig: Kystdirektoratet. Frist: 22. december 2025 Plantrin
- 3: Risikostyringsplaner (Artikel 7) Kommunerne i de udpegede områder skal på baggrund af risikokortlægningen udarbejde planer til håndtering af oversvømmelsesrisikoen. Ansvarlig: Kommunerne. Frist: 22. oktober 2027

## **11) Møde om passage/stabilitet af strand og kystbeskyttelsen ved Rønnevej. (Rønnevej, Line, Cowi, EHP)**

Der har været afholdt møde med deltagelse fra Rønnevej, Line Broen, Århus kommune, Thomas Gierlevsen, Cowi, og Erik Holk Poulsen. Det blev aftalt, at Line skulle skaffe aftale med Kommunen om møde, men det har hun ikke kunnet effektuere. Derfor aftalt af DVF prøver at få møde i stand i hvert fald med teknik- og miljørådmand evt. flere.

## **12) Spin off af 11: Møde i stand med Kommunen om planerne for kysten indad? Hvor langt er vi? Herunder også L.P. Bechsvejs henvendelse af 7/11 2022. (Vedhæftet—læs den!)**

Det vil kræve en vedtægtsændring, hvis Digelaget skal afholde omkostninger til sandfordring udover analyse.

Erik sender svar til henvendelsen fra L.P. Bechs Vejforening.

Der er forsat tilladelse til sandfordring for 2023 og 2024. Tilladelse til forlængelse af nuværende sandfordring vil naturligvis blive ansøgt rettidigt.

Angående kontakt til kommunen undersøger Pernille, hvem vi kan kontakte ved kommunen vedr. ønske om dialog angående rekreativ brug og kystsikring på området fra Bellevue og ind mod Århus havn.

Baseret på det udarbejdede udkast til skrivelse til kommunen blev der givet input til forbedring af skrivelsen, bl.a. med forslag om brug af billeder, anføre at påvirkninger både kan være fra Århus Ø og Århus Havn, henvisning til tidligere avisartikel vedr. visioner for en strand Nord for Århus havn mellem lystbådehavnen og Den Permanente.

Skrivelse rundsendes af Erik og Niels i en opdateret version til kommentering.

## **13) Nye Bestyrelsesemner. Er der kendskab til interesserede?**

Potentielle emner blev diskuteret.

## **14) Evt.**

Steffen og Pernille undersøger med forsikringselskaber, hvordan evt. ansvar og forsikringsdækning håndteres ved digebrud i forbindelse med både erklæring af stormflod og ikke.

Kommunen har mulighed for at ansøge Realdanica om midler til planlægning af kystsikringsprojekter.

Næste møde torsdag den 9. Februar 2023 kl.19.00 hos Steffen Bornhøft, Sandagervej 7, 8240 Risskov.

## **Bemærkninger:**

**Ad 2** Bent Hjort, Formand for GVF kommer som gæst. Han var med live i Karup, EHP var på det virtuelle. Vi vil i fællesskab se, om vi kan blive enige om, hvad vi lærte, og hvad vi kan bruge af det. (Præsentationerne fra DMI-mødet er tidligere sendt til Jer-læs dem!)

**Ad 3** Også Bent Hjorth med. Tidl. indsendte høringssvar fra GVF vedhæftet læs det!!)

**Ad 7** Ved besøg d. 9-5-2022 er det konstateret, at ø200 beton kloakledning er 70% lukket af sten og muslinger. For at kunne oprense denne, skal der medbringes en satellitpuler og grundet længden på rørledning skal tv-bil med traktor bruges til undersøgelsen. Alternativt skal kloakledning frigraves i stikvej og herefter spules med alm. Slamsuger

**Ad 8** Fra GVF bladet efterår 2022 side 8 Klimagruppen Gruppen blev nedsat efter borgermødet på strandskolen den 11. november 2021, og mødes ca. hver anden måned. Medlemmer af klimagruppen er repræsentanter for kommunen, GVF, samt enkeltpersoner med interesse for eller kompetencer i relation til miljøjura og klimatilpasninger. Indtil videre har gruppen afgivet hørings svar på henholdsvis ” T119 Erosion og Oversvømmelse”, samt ”T163 Udvidelse af Aarhus Havn”. Senest har gruppen skrevet til Aarhus Kommune med anmodning om, at kommunen overtager GVF’s koordinerende rolle i forhold til de fire klimaudfordringer vi har med forhøjet grundvandsstand, overløb fra Egåen, skybrud og pres på digerne. Baggrunden for denne anmodning er bl.a., at opgaven ikke bør være borgerdrevet, men en offentlig opgave med inddragelse af nødvendige interessenter som eksempelvis Landvindingslaget, Digelaget, Kommunen, Aarhus Vand og GVF m.fl. Rådmanden for Teknik & Miljø har den 28. august meddelt, at de p.t. ikke har ressourcer til at påtage sig tovholderopgaven, og Klimagruppen har i den forbindelse anmodet om et møde med den politiske ledelse og forvaltningschefen.